
عليرض�ا دبي�ر 
سعيد احمديان
      گزارش

ديروز با تهديد 
ض��ا  مر غ��لا
محمدي به برکناري پس از قهر و تمجيد از بنا 
گفت ديکتاتور نيست، اما پاي طرح انتخابي 

ايستاده است.
چرخه انتخابي تيم ملي کشتي آزاد و فرنگي بحث 
داغ اين روزهاي گوش شکسته هاست، چرخه ای 
که رئيس فدراسيون کش��تي 13 ارديبهشت در 
نشستي که با اهالي رس��انه داشت از آن رونمايي 
و تأکيد کرد که هر کش��تی گيری که می خواهد 
به دوبنده تيم ملي برسد بايد از مسابقات انتخابي 
عبور کند. در 10 روز گذش��ته نس��بت به چرخه 
انتخابي واکنش های مختلفي صورت گرفت که 
پرحاش��يه ترين آن قهر غلامرض��ا محمدي بود، 
واکنش هايی که در نهايت سبب شد عليرضا دبير 
که معمولاً ترجيح می دهد از رسانه ها دوري کند، 
دومين نشس��ت خبری اش را به فاصل��ه 10 روز 
برگزار کند. در اين نشس��ت که دي��روز در محل 
س��الن کنفرانس مطبوعاتي خانه کشتي شهيد 
هادي برگزار ش��د، رئيس فدراس��يون کشتي با 
تشريح کامل چرخه انتخابي تيم هاي ملي کشتي، 
نسبت به انتقادها و حرف و حديث هايي که در اين 

رابطه به وجود آمده بود هم موضع گرفت.
  مقابل تغيير هميشه مقاومت هست

يکي از نکات مهم نشست خبري ديروز تأکيد چند 
باره دبير بر ايس��تادن پاي چرخ��ه انتخابي بود. او 
نسبت به انتقادات هم اينطور موضع گرفت: »يک 
س��ري بغض دارند و نقد می کنند. معتقدم وقتي 
جيغ و س��روصدا درمی آيد، يعني کارت درس��ت 

است. هميش��ه مقابل تغيير مقاومت هايی صورت 
می گيرد. در همه کشورها پاي انتخابي ايستاده اند،  
شايد يکي، دو سال باعث شود عقب بمانيم، اما در 
نهايت به نفع کش��تي اس��ت. در اين چرخه ديگر 
کش��تی گيری به بهانه مصدومي��ت نمی تواند در 
مسابقه ای شرکت نکند و حضورش در تيم ملي به 
خطر نيفتد، بلکه کشتي گيران در چرخه انتخابي 
بايد به دنبال امتي��از جمع کردن بدون��د و ديگر 

اهميت ندارد چه کسي سرمربي است.«
رئيس فدراسيون کشتي چرخه انتخابي را سبب 
احياي کش��تي در کش��ور و اس��تان ها می داند: 
»متأسفانه سطح مسابقات قهرماني کشور پايين 
آمده، اما قرار گرفتن امتيازهاي قهرماني کشور 
براي انتخابي تيم ملي س��بب می شود قهرماني 
کشور و حتي قهرماني اس��تان ها هم احيا شود و 
س��طح آن بالاتر برود. در اين چرخ��ه همه براي 
رسيدن به تيم ملي شانس دارند و هر کشتی گير 
با توجه به امتيازي که دارد از يک مرحله ای وارد 
چرخه می ش��ود. کس��ي که يک مرحله حضور 
نداشت به صورت کامل از چرخه حذف نمی شود، 
بلک��ه امتيازهايش کمتر می ش��ود و بايد تلاش 

بيشتري کند.«
رئيس فدراسيون کشتي برای برطرف کردن نقاط 
ضعف و قوت طرح چرخه انتخابي جلسات مختلف 
با کارشناسان و پيشکسوتان برگزار می کند: »در 
اين باره هفته ای چندبار با کارشناس��ان جلس��ه 
داريم و حاضرين نکته هاي��ی را که در اين طرح به 
ذهن شان می رسد را به ما منتقل می کنند. مانند 
عليرضا حيدري که پس از بررس��ي طرح، نکات 

مدنظرش را براي ما ارسال کرده است.«

دبير همچنين با اش��اره به تبديل اين چرخه به 
قانون، از امکان شکايت کشتی گيری در صورتي 
که حقش خ��ورده ش��ود، خبر می ده��د: »اگر 
ديکتاتور بودم ب��دون اينک��ه نظرخواهي کنم، 
طرح را به مجمع می بردم و آن را به صورت قانون 
نهايي می کردم، اما اينطور نيس��تم. طرح هنوز 
نهايي نش��ده و پس از ديدن نظرات و نقدها اگر 
اصلاحاتي لازم باش��د انجام می شود و به مجمع 
فدراس��يون براي تصويب می رود. رسانه ها بايد 
حمايت کنند تا بندي در اين طرح گنجانده شود 
که اگر کشتی گيری در چرخه انتخابي بيشترين 
امتياز را به دست آورد و سرمربي يا فدراسيون نفر 
ديگري را انتخاب کرد، کشتی گيری که حقش 

خورده شده بتواند شکايت کند.«
  دست مربي بازتر هم شده است

يکي از انتقادات به طرح، بس��ته ش��دن دس��ت 
سرمربي در انتخاب ملی پوشان بود. انتقادي که 
دبير آن را رد می کن��د: »عليرضا حيدري وقتي 
ط��رح را خوان��د، در نکاتي که براي ما نوش��ته، 
اش��اره کرده که دس��ت مربيان خيلي بازتر هم 
شده است. در اين طرح چند جا اختيار به مربيان 
داده ش��ده اس��ت، مثلًا در مس��ابقات قهرماني 
کشور، سرمربي تيم ملي کشتي می تواند سه  تا 
پنج کش��تی گير را که بااستعداد تشخيص داده، 
اما حذف ش��ده اند به چرخه انتخابي برگرداند. 
چنانچ��ه کش��تی گيری ح��رف گ��وش نکند و 
بی انضباطی کند، س��رمربي می تواند آن را کنار 
بگذارد يا اينکه سرمربي مش��خص می کند که 
با معيارهاي خودش کش��تي گيران در مس��ير 
چرخه انتخابي به کدام تورنمنت بين المللی براي 

محک خوردن اعزام شوند، علاوه بر اين سرمربي 
می تواند کش��تی گيری که بيش��ترين امتياز را 
در قهرماني کش��ور، جام تخت��ي و تورنمنت ها 
کسب کرده بدون برگزاري مسابقه انتخابي براي 

قهرماني آسيا انتخاب کند.«
  بنا باهوش است، محمدي از کوره در می رود

نکته قابل تأمل در نشست خبري ديروز دبير خط 
و نشان چند باره براي غلامرضا محمدي به دليل 
قهر از جلس��ه چرخه انتخابي و در مقابل تعريف 
و تمجيد از محمد بنا بود. مس��ئله ای که نشان 
می دهد جاي پاي س��رمربي کش��تي آزاد براي 
ادامه کار سست است، اما سرمربي کشتي فرنگي 
جايگاه محکمي دارد. دبير درباره قهر محمدي 
اينطور واکنش نش��ان می دهد: »يکي از مربيان 
از کوره در رفت، به اين خاط��ر که طرح را کامل 
نخوانده و گوش نمی دهد. اين مربي بد رفتار کرد 
و از دستش ناراحتيم و گله داريم. تعارف نداريم 
بايد سرمربي جواب بدهد. اگر اين رفتار ادامه پيدا 

کند، قطع همکاري می کنيم.«
برخلاف طوفان رئيس فدراس��يون کشتي عليه 
س��رمربي کش��تي آزاد، او مقابل بن��ا متفاوت 
موض��ع گرف��ت، هرچن��د می گوي��د ک��ه بنا و 
محمدي انتخاب ه��ای اول او نبوده اند و با توجه 
به قراردادش��ان از فدراس��يون قبلي کارشان را 
ادامه می دهند: »بنا مربي بسيار باهوشي است و 
چرخه انتخابي ما 90 درصد شبيه چيزي است 
که محم��د بنا ب��راي انتخاب هاي��ش در ذهن و 
فکرش دارد. در جلسه ای که با او داشتم دو تا سه 
نکته داشت که قرار شد در جلسه ای با هم راجع 

به آنها بحث کنيم.«
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فريدون حسن

دنيا حيدري

رونمايي از تنديس سيامند رحمان 
شايد هنوز هم رفتنش را باور نکرده باشيم، اما وقتي ديروز در ميان بهت و اندوه 
مردم خوب اشنويه از تنديس او رونمايی شد، باور کرديم که سيامند ديگر در 
بين ما نيست. مراسم رونمايی از تنديس زنده ياد سيامند رحمان، قهرمان 
فقيد پارالمپيک ظهر ديروز در زادگاهش برگزار ش��د. اين مراسم با حضور 
خانواده رحمان، فرماندار و جمعی از مسئولان شورای شهر اشنويه برگزار و 
از تنديس زنده ياد سيامند رحمان رونمايی شد. اين تنديس در ورودی شهر 
اشنويه، زادگاه قهرمان ارزنده کشورمان ساخته شده و در پايه آن توضيحاتی 
در خصوص قهرمانی ها و مدال آوری های اين ورزشکار نام آور درج شده است. 
سيامند رحمان که سابقه قهرمانی در دو دوره پارالمپيک را داشت و با مهار 
310 کيلوگرم دنيا يک رکورد تاريخی به نام خود ثبت کرد در اسفندماه سال 
98 به دليل ايست قلبی جان خود را از دست داد و ورزش ايران را شوکه کرد.

   تضمينی برای موفقيت 
 خصوصی سازی فوتبال نيست 

تجربه خصوصی سازی در کشورهای مختلف 
جهان و داخل کشور نشان می دهد  رويکرد 
واحدی ب��رای خصوصی س��ازی و کاهش 
تصدی گری دولت وجود ندارد و اجرای موفق 
اين برنامه  تابع عوامل و ش��رايط متعددی 
اس��ت و الزام های خاصی دارد. بدون فراهم 
شدن زيرساخت های درآمدزايی باشگاه ها 
و تعيي��ن ضوابط، حِرف و مش��اغل ورزش 
حرفه ای و ضوابط بيم��ه ای و مالياتی و نوع 
و روش واگذاری، به تنهايی نمی تواند ضامن 
موفقيت  خصوصی سازی در ورزش حرفه ای کشور باشد. واگذاری دو  باشگاه 
استقلال و پرسپوليس )به عنوان بخشی از هويت فرهنگی و ورزشی کشور(، 
تنها بخشی از اين مسئله مهم است. ساير ابعاد  مربوط در قالب »نظام ورزش 
حرفه ای کشور يا نظام باشگاهداری کشور« بايد به تصويب نهاد قانون گذاری 
کشور برسد. اين نيز به  سرانجام نخواهد رسيد، مگر آنکه دولت يک گام بردارد 
و به واگذاری باشگاه ها اقدام کند و در گامی ديگر، قانون گذار نسبت  به تسهيل 
شرايط و بسترسازی فعاليت اقتصادی باشگاه ها و نظام باشگاهداری ورزش 
حرفه ای کشور اقدام کند. در صورت اصرار قانون گذار مبنی  بر واگذاری دو 
شرکت فرهنگی � ورزشی  دو پيشنهاد در اين باره مطرح است؛ پيشنهاد 
نخست اينکه عبارت »و باقی سهام به صورت خرد« از حکم قانون بودجه 
سال 1398 حذف شود و اين يعنی در حال حاضر نيمی از سهام دو باشگاه از 
طريق فرابورس به صورت بلوکی عرضه شود. پيشنهاد دوم هم اين است که 
در مقطع کنونی و با اقتضائات و موانع موجود »واگذاری 80 درصد از سهام 
برند دو باشگاه )دارايی های نامشهود( از طريق فرابورس )بازار دارايی فکری( 
به شرکت های سهامی عام دارای حداقل 10 هزار سهام دار به صورت بلوکی 
و باقی سهام به صورت خرد به هواداران )در قالب شرکت تعاونی سهامی 
عام( عرضه شود. در غير اين صورت، واگذاری به روش »پيمان مديريت« 
)حفظ مالکيت دولت و مديريت بخش غيردولتی( از طريق مزايده عمومی 

سازمان خصوصی سازی پيشنهاد می شود.

حمله 500 هزار يورويي مسي به کرونا

تکاپوی لاليگا برای حفظ هيجان فوتبال
در حال��ی که در        خبر
اسپانيا تعدادی از 
تيم ها از جمله بارسا تمرينات شان را از سر گرفته اند، 
اما زمان شروع بازی ها هنوز رسماً اعلام نشده است. 
در تازه ترين گمانه زنی ها 23 خرداد زمان از سرگيری 
بازی های اين فصل اعلام ش��ده، اما دغدغه اصلي 
مس��ئولان لاليگا پر کردن جای خالی تماشاگران 
است. گويا آنها قصد دارند با اجرای برنامه هايی از 

جمله پخش توئيت ها و واکنش های هواداران 
در ورزشگاه هيجان بازی ها را بالا ببرند. خاوير 

تباس، رئيس ليگ اس��پانيا با اشاره به اين موضوع 
گفت: »ما روی روش هايی برای مقابله با اين شرايط 
کار می کنيم و ايده های جالبی در رابطه با تبليغات 
مجازی و پيام هايی از توئيتر که در طول بازی نمايش 
داده می شوند، داريم. به هر حال بايد جلوي تصوير 

نامطلوب سکوهاي خالي و بي صدا ايستاد.«

ليگ برتر بيش از همه ليگ های 
شيوا نوروزي
      بازتاب

اروپايی از لغو مسابقات و ترس از 
کرونا خسارت مالی ديده است. 
نخست وزير انگليس اخيراً اعلام کرد که برگزاری مسابقات ورزشی 
از تاريخ اول ژوئن )12 خرداد( پشت درهای بسته بلامانع خواهد 
بود. منتها مذاکرات صورت گرفته بين باشگاه های ليگ جزيره برای 
نحوه برگزاری بازی ها نتيجه ای دربر نداش��ته اس��ت. آنطور که 
نشريات انگليسی می گويند مسئولان اتحاديه فوتبال اين کشور در 
تلاشند استارت بازی ها را از تاريخ 12 ژوئن )23 خرداد( بزنند. با 
اين حال فعلًا خبری از توافق باشگاه ها نيست. مقامات انگليس 
قوانين سفت و سختی را برای برگزاری رقابت های ورزشی از جمله 
فوتبال در نظر گرفته اند؛ عدم حضور تماشاگران، انجام تست کرونا 
و همچنين برگزاری مسابقات در ورزشگاه بی طرف از جمله اين 
قوانين است. بسياری از تيم های ليگ برتر قراردادهای هنگفتی با 
اسپانسرهای شان امضا کرده اند و در صورتی که نتوانند در زمين 

خانگی به ميدان بروند، قطعاً بايد ضرر و زيان هنگفتی را از جيب 
بپردازند. به همين دليل تمامی باش��گاه ها با طرح بازی در چند 
ورزشگاه کاملًا مخالف هستند. اينگونه که ريچارد مسترز، مدير 
اجرايی ليگ جزيره می گويد، بعيد است که تيم ها حاضر به پذيرش 
اين طرح شوند: »بايد دوباره تأکيد کنم که همه ترجيح می دهند 
بازی های شان را در زمين خودشان يا زمين حريف برگزار کنند تا 
در ورزشگاه های بی طرف. البته برخی باشگاه ها بيشتر با اين مسئله 
مخالف هستند و بعضی کمتر. در حال حاضر در اين باره مذاکراتی 
جريان دارد و ما از زمان شروع اپيدمی کوويد19 با مقامات مسئول 
در حال مذاکره هستيم تا ببينيم شرايطی که می توان با ايجاد آنها 
ليگ برتر را دوباره از سرگرفت کدام اس��ت.« نشريه تلگراف در 
گزارشی اعلام کرد که تيم های انگليس حتی اگر فصل را نيز به 
پايان برسانند هم دست کم مبلغی حدود 300 ميليون پوند ضرر 
می کنند. اگر هم بازی های باقی مانده برگزار نشوند، رقم خسارت 

باشگاه ها تا 800 ميليون پوند افزايش خواهد يافت.

ليگ برتر به پايان می رسد؟

 مخالفت حداکثری جزيره نشين ها 
با بازی در ورزشگاه بی طرف

ستاره های فوتبال دنيا کمک به هموطنان خود را 
اشرف رامين

      چهره
فراموش نکرده اند. هفته هاست که هيچ مسابقه ای در 
مستطيل سبز برگزار نشده و فعلاً فقط اين کره ای ها 
هستند که بازی های فوتبال را دوباره از سر گرفته اند. در اين روزها کشورهای اروپايی 
يا ليگ های شان را تعطيل کرده اند يا دنبال راه حلی برای ادامه بازی ها هستند. منتها 
تمرينات برخی تيم ها شروع شده و بازيکنان در عين حال که خود را برای برگزاری 
ديدارهای باقی مانده مهيا می سازند در کمپين های خيريه نيز شرکت 
می کنند. از جمله کسانی که اين روزها به کمک بيماران کرونايی 
آمده ليونل مسی است. مهاجم آرژانتينی به رغم اينکه در تيم ملی 
کش��ورش هواداران زيادی ن��دارد و حتی به ک��م کاری برای 
آلبی سلسته نيز متهم ش��ده، اما با پيوستن به يک کمپين به 
بيمارستان های کش��ورش کمک مالی کرد. مسی همانند 
بسياری از فوتباليست های شناخته شده دنيا تلاش می کند 
در جهت ريشه کن شدن ويروس کرونا فعاليت کند. لئو اخيراً 
به کمپين »همه با هم برای س��لامتی آرژانتين« پيوسته 
اس��ت، به همين خاطر کمک��ی 500 ه��زار يورويی به 
بيمارس��تان های آرژانتين اختصاص داده تا اين مبلغ 
صرف خريد لوازم پزشکی از جمله دستگاه های تنفسی 
شود. جالب اينکه مسی هوای بيماران کرونايی اسپانيا 
را ني��ز دارد و پي��ش از اي��ن يک ميليون ي��ورو به 

بيمارستان های ايالت کاتالونيا اهدا کرده بود.

خط و نشان براي محمدي با  تعريف و تمجيد از بنا
برش هايي از نشست خبري عليرضا دبير، رئيس فدراسيون کشتي درباره چرخه انتخابي تيم هاي ملي کشتي که ديروز برگزار شد

تأکيد بر ادامه کار خير ورزشکاران
فريد حقيقي، قهرم��ان کاتای کش��ورمان در گفت وگويي با س��ايت 
فدراسيون کاراته درباره حضورش در پويش شب هاي همدلي اينطور 
توضيح داد: »پس از دعوت از سوی سجاد گنج زاده در پويش شب های 
همدلی شرکت کردم. در اين پويش 15 تن از نخبگان ورزش اسلامشهر 
دور هم جمع شده اند تا هر شب دو هزار غذا ميان نيازمندان توزيع کنند. 
کار اجرايی اين پويش در مسجد امام موسی بن جعفر)ع( به سرپرستی 
آقای سيدحس��ين موس��وی و هيئت يامهدی)عج( انجام می ش��ود. 
اميدوارم شرايطی فراهم آيد تا پس از ماه مبارک رمضان نيز ورزشکاران 

بتوانند در اينگونه امور خيريه پيشقدم شوند.«

انتقاد تيرانداز المپيکي از بي توجهي ها
فاطمه کرم زاده، بانوی تيرانداز المپيکي کشورمان ديروز در گفت وگو 
با خبرگزاري ايرنا با اشاره به تمريناتش در خانه پس از شيوع کرونا از 
بي توجهي مس��ئولان انتقاد کرد: »تنها حامی من در طول 10 س��ال 
فعاليت قهرمانی و کسب افتخارات بين المللی در تيراندازی خانواده ام 
بودند و تنها دستمزدی که در اين دهه فعاليت حرفه ای دريافت کرده ام، 

همين حقوقی است که کميته ملی المپيک به من می دهد.«

الزامات توسعه ورزش همگاني
ابلاغ اولويت هاي راهبردهاي ورزش همگاني از سوي وزير ورزش باعث 
شد نگاه ها به س��مت اهميت ورزش همگاني در رشد سلامت عمومي 
جامعه معطوف شود. آنچه مشخص است اينکه به رغم تمامي تلاش هايي 
که طي سال هاي گذشته در خصوص ترويج و گسترش ورزش همگاني 
در کشور صورت گرفته، اما فقر حرکتي و زندگي ماشيني مردم و جدي 
نگرفتن برنامه ريزي هاي صورت گرفته، حتي به صورت ناقص باعث شده 

عملًا هيچ نام و نشاني از ورزش همگاني در کشور ديده نشود.
 کمبود فضاي ورزشي و دلخوش کردن به چند همايش هفتگي به هيچ 
عنوان نمي تواند به ترويج فرهنگ ورزش همگاني کمک کند، اما ابلاغيه 
پنج بندي جديد وزير ورزش و مطالبه گري سلطاني فر در خصوص اجرايي 
شدن آن را مي توان قدمي مثبت در راه نهادينه شدن ورزش همگاني در 

جامعه و بالطبع تأثير آن بر ورزش قهرماني کشور قلمداد کرد.
بديهي اس��ت ک��ه رش��د و تروي��ج ورزش همگان��ي نيازمن��د ايجاد 
زيرساخت هاي مناسب و داشتن برنامه خوب و جدي است. اين اتفاق 
تاکنون رخ نداده، اما به نظر مي رسد تعطيلي رقابت هاي قهرماني به دليل 
شيوع کرونا فرصت مناسبي ايجاد کرده تا مسئولان ورزش براي يکبار 
هم که شده نگاهي جدي تر به اين مسئله مهم که به صورت مستقيم به 
سلامت آحاد جامعه مربوط مي شود داشته باشند. ترويج و آگاهي بخشي، 
اجراي رويدادها و برنامه هاي باکيفيت، افزايش حداکثري جمعيت تحت 
پوش��ش، حمايت از برنامه های مطرح شده و توجه به رده هاي مختلف 
سني، از اصلي ترين نکات ابلاغيه وزير ورزش است. راهبردهايي که بسيار 
مهم است، اما به نظر مي رسد تا زماني که خود وزرات به صورت جدي 

پيگير اين مسئله نباشد زياد نمي توان به موفقيت آن اميدوار بود.
چنانچه وزارت ورزش بتواند در اولين گام که همان ترويج و آگاهي بخشي 
است درست عمل کند و اهميت ورزش همگاني را براي مردم جا بيندازد 
بخش اعظمي از مسير رسيدن به هدف را که سلامت جامعه و پايداري آن 
است طي کرده است. لازم به ذکر است تا زماني که ديد جامعه به ورزش 
بيشتر نگاه به يک بازي و يک دورهمي تفريحي است، چيزي عايدمان 
نخواهد شد. بنابراين بايد تعريف درست و جامعي از ورزش همگاني و 
اهميت آن به مردم ارائه داد تا آنها علاوه بر پي بردن به نقش مهم آن در 

زندگي روزمره خود به دنبال مطالبه آن از مسئولان باشند.
علاوه بر اين حمايت و پشتيباني وزارت ورزش از برنامه هاي ارائه شده 
نيز نبايد فراموش شود. طي سال هاي گذشته وزارت ورزش حمايت هاي 
مالي و معنوي خود را صرفاً معطوف به ورزش قهرماني کرده و همين 
مسئله اصلي ترين دليل عقب ماندگي و غفلت از ورزش همگاني بوده 
است. ورزش و مقوله اي که به مراتب کم خرج تر از ورزش قهرماني است 
و هزينه هاي آن به لح��اظ اندک بودن به هيچ عنوان قابل مقايس��ه با 
هزينه هاي ميلياردي ورزش قهرماني نيست. بنابراين لازم است وزارت 
ورزش پيش��تر از آنکه کار را به دست ديگران بس��پارد، خود قدم جلو 
بگذارد تا وزير بتواند مطالبه گري دقيق تر و بهتري در اين خصوص از 

زيرمجموعه خود داشته باشد.
نکته مهم ديگر در توسعه ورزش همگاني بحث زيرساخت ها، سرانه و 
فضاي اين مقوله براي آحاد جامعه اس��ت. به طور حتم صرف سر دادن 
شعار اجراي رويدادهاي ورزش��ي کار به جايي نخواهد رسيد. چنانچه 
اين امر محقق نش��ود مطمئناً هجوم جمعيت علاقه من��د به ورزش با 
سرخوردگي و مش��کلات ريز و درش��ت جديدي روبه رو خواهد شد و 
در نهايت هم چيزي عايد ورزش و مردم نمي ش��ود. بنابراين بايد ابتدا 
امکانات، فضا و زيرساخت هاي مناس��ب را فراهم کرد و بعد از آن توقع 
افزايش حداکثري جمعيت تحت پوش��ش را داش��ت. ضمن اينکه در 
همين جا بايد توجه داشت که ورزش همگاني سن و سال نمي شناسد و 
اگر قرار است در آن به صورت جدي به رده هاي سني از کودک و نوجوان 
گرفته تا سالخوردگان توجه شود بايد زيرساخت هاي فعاليت هاي هر 

رده را به درستي تأمين کرد.
در نهايت اينکه توج��ه وزير ورزش به مقول��ه ورزش همگاني و تعيين 
اولويت هاي راهبردي آن را بايد به فال نيک گرفت و بايد اميدوار بود که 
بعد از سال ها يک حرکت جدي براي تأمين سلامت جامعه و تحقق نظام 
پايدار انجام شده است، حرکتي که اميدواريم روندي رو به جلو داشته 

باشد و به بخشنامه و ابلاغيه ختم نشود.

تکليف فوتبال روشن نشد
 حريرچی: ما شرايط را می گوييم 

فدراسيون تصميم می گيرد
تلاش ها برای برگزاری رقابت های باقی مانده ليگ همچنان ادامه داد، اما با 
وجود برگزاری جلسات متعدد مسئولان ستاد مبارزه با کرونا هنوز به راهکار 
مطمئن و قابل اجرايی برای از سرگيری رقابت های ورزشی و مسابقات 
فوتبال دست نيافته اند و همچنان اين مسئله نيازمند زمان بيشتری است.
تمام نگاه ها به جلسه روز دوشنبه ستاد مبارزه با کرونا برای صدور مجوز 
شروع تمرينات و مسابقات فوتبال بود، اما يکبار ديگر تصميم گيری در اين 

رابطه به روزهای آتی موکول شد.
   پيشنهاد از سرگيری رقابت ها در شهرهای سفيد

پورسعيد، عضو ستاد ملی مبارزه با کرونا بر اين باور است که اگر سازمان 
ليگ بخواهد می تواند مسابقات را به صورت متمرکز در مناطق سفيد 
برگزار کند: »حضور تماشاگران قطعاً ممنوع است، اما می شود مسابقات 
را به صورت متمرکز در مناطق سفيد برگزار کرد. در بوندس ليگا و سری 
آ ايتاليا هم پروتکل هايی نوشته ش��ده و غربالگری هايی انجام شده که 
در فوتبال ما هم می تواند صورت گيرد.« پيگيری رقابت های فوتبال در 
مناطق سفيد می تواند راهکاری مناسب باشد. مسئله ای که حريرچی، 
معاون وزارت بهداشت نيز اگرچه به طور مستقيم به آن اشاره نکرد، اما 
از حرف هايش می توان اين برداشت را داشت که با تأييد فدراسيون و 
موافقت باشگاه ها شايد بشود تيم ها برای مدتی به قرنطينه کامل بروند 
و بازی ها به صورت متمرکز در ش��هرهای سفيد انجام شود، اما آيا اين 

راهکار قابليت اجرا شدن دارد؟
   کيش هتل دارد، نه ورزشگاه!

يکی از گزينه ها جزيره کيش است که با توجه به سفيد بودن وضعيت و 
امکانات هتلينگ، اعضای ستاد مبارزه با کرونا نيز روی آن برای برگزاری 
ادامه رقابت های ليگ برتر نظر دارند. صدالبته تيم ها در کيش از لحاظ 
هتل با مشکل مواجه نخواهند شد، اما آيا تيم ها از لحاظ مالی امکان بيش 

از 9هفته اردو زدن در جزيره کيش را دارند؟
 اگرچه کيش از لحاظ هتلينگ مشکلی برای قرنطينه 14تيم ليگ برتری 
که هر کدام حداقل40 عضو دارند، نخواهد داش��ت و می تواند شرايط 
پذيرش همزمان640 نفر را فراهم کند، اما آيا از نظر بهداشتی نيز توانايی 
پوشش اين تعداد را که مدام بايد سلامت آنها چک شود هم دارد؟ مهم تر 
از همه اينکه کيش تنها يک ورزشگاه المپيک دارد با چمنی نه چندان 
مطلوب که بدون ترديد نمی تواند شرايط را برای تمرين تيم ها فراهم کند 

و ميزبان 9هفته از مسابقات ليگ باشد!
   بررسی فرضيات و پيشنهادات

معاون کل وزير بهداشت از بررسی برنامه بوندس ليگا، سری آ، لاليگا و 
همچنين فرضياتی که به همراه معاون وزير ورزش و رئيس فدراسيون 
پزشکی ورزشی داشتند خبر می دهد. برگزاری 9هفته باقيمانده ليگ 
با احتس��اب س��ه هفته تمرين در بازه زمانی 9هفته ای برنامه ای است 
که آقايان به دنبال راهکاری برای پياده کردن آن هس��تند. هرچند که 
حريرچی تأکيد دارد هنوز هم نمی توان به طور قطع در خصوص برگزاری 
يا عدم برگزاری مسابقات نظری داد: »يکی از فرضيات ما اين است که 
تمرينات از اواخر ارديبهشت يا اوايل خرداد شروع شود و بعد از سه هفته 
تمرين، مسابقات را شروع و در اواخر مرداد تمام کنيم. فرضيه ديگر اين 
است که ش��ايد امکان برگزاری مسابقات وجود نداش��ته باشد. يکی از 
پيشنهادهايمان هم حضور 9هفته ای تيم ها در اردو و عدم تماس آنها با 

بيرون است که ظاهراً اين موضوع ممکن نيست!«
   هيچ چيز مشخص نيست

بدون ش��ک همانطور که حريرچی نيز اش��اره دارد هيچ چيز مشخص 
نيس��ت. س��تاد مبارزه با کرونا تنها می تواند راهکارهايی را ارائه دهد و 
تصميم گيری نهايی و تخصصی به عهده فدراسيون و سازمان ليگ خواهد 
بود. حريرچی تأکيد دارد در صورت صدور مجوز برگزار ادامه رقابت ها، 
قوانين سختگيرانه ای گذاشته می شود: »اگر بازی های ليگ برتر ادامه 
پيدا کند، در نظر گرفتن اتاق های دو نفره در هتل ها و ش��رايط پيشين 
برای نشستن در اتوبوس ها ممکن نخواهد بود، اما برای مسائل پيشگيرانه 

در داخل زمين پيش بينی هايی داشتيم و بررسی هايی انجام داديم.« 
 معاون وزير بهداشت تأکيد دارد که فدراسيون تصميم گيرنده است: »پس 
از اينکه ما و وزارت ورزش نظرمان را به فدراسيون فوتبال اعلام کرديم، آنها 
تصميم گيری می کنند. ما می گوييم تنها با اين شرايط می توانند مسابقات 
را برگزار کنند و فدراسيون نيز که تعهدات بين المللی هم دارد با در نظر 

گرفتن همه جوانب تصميم گيری خواهد کرد.«

رحيم زارع 
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